
Jednání Komise životního prostředí „KŽP“ Rady města Borohrádek 01/2015 

 

 Zápis ze dne 25. 1. 2015  

 

Přítomni: Ing. Petr Kliment, Michal Matějka, Ing. Radek Sus 

Omluveni:  

Hosté: 

Program jednání: 

 

I. Prohlídka bývalého areálu ŽPSV 

II. Zaujmutí stanoviska k petici za zachování jasanu v Koutě 

III. Návrh podání žádosti o grant Nadace ČEZ na výsadbu kaštanové aleje na Šachově  

IV. Nutnost vypracování způsobu ochrany paleontologického naleziště v jílníku pod Šachovem 

 

 

I. Prohlídka bývalého areálu ŽPSV 

 

Členové komise se podrobně seznámili se stávajícím stavem areálu bývalého podniku, které město před 

časem zakoupilo, seznámili se i s návrhem využití území, se kterou přišla stavební komise. Je potřeba 

mít v ruce jasnou urbanistickou koncepci, jakým způsobem má být dané území dále využíváno a 

rozvíjeno, k tomu je potřeba vypracovat podrobnou dokumentaci, která bude řešit nejen zonaci území, 

ale i jednotlivou infrastrukturu. Jako zcela nepřípustné vidíme využití areálu pro jakoukoli průmyslovou 

výrobu, to je dáno jeho polohou v centru města, která navíc komplikuje napojit dopravu tak, aby 

neprobíhal veškerý transit přes město. Ani návrh případného obchvatu přes bývalý areál statku není 

příliš šťastným řešením a znemožňuje rozvoj dalšího území v Borohrádku. Velmi pozitivně hodnotíme 

vybudování parku podél Velinského potoka s okružní stezkou, dal by se využívat např. jako fitness park, 

umístily by se tam venkovní posilovací stroje, které by našly využití i u žáků blízké školy. Pozitivní je i 

zalesnění části areálu, které odcloní hlukovou zátěž železniční trati, větší efektivity by se dosáhlo 

v kombinaci s terénním valem. Využití tohoto území pro bydlení, drobnou řemeslnou výrobu, komerční 

plochy, sportoviště, veřejnou zeleň bude v každém případě krokem správným směrem a přispěje 

ke zlepšení životního prostředí v této lokalitě. Je pochopitelné, že nebude v silách města vyřešit toto 

území celé a naráz, proto by bylo vhodné rozdělit řešení na etapy a stanovit si jejich priority, které pak 

postupně realizovat. V první řadě bude nutné zajistit bezpečnost areálu, odstranit budovy, které již 

nelze opravit nebo u kterých se to nevyplatí z ekonomického hlediska. Dalším krokem bude postupné 

zpřístupnění areálu a začlenění do života města, aby lokalita nebyla vnímána nadále jako něco za zdí. 

 



II. Zaujmutí stanoviska k petici za zachování jasanu v Koutu 

 

KŽP se seznámila s požadavky petice za záchranu jasanu v Koutu. Jelikož ani názor jednotlivých členů 

komise při hodnocení možných bezpečnostních rizik stromu není zcela jednoznačný, doporučujeme RM 

vypracovat nezávislý odborný posudek, podle kterého bude zvolen další postup. 

 

III. Návrh na výsadbu aleje podél polní cesty v Šachově  

 

Pro zvelebení krajinného rázu v Šachově navrhujeme vysázet podél polní cesty od vodojemu k 

lesu jednořadou alej listnatých stromů, nejlépe lip, příp. kaštanovníků setých (známých především pro 

své plody - jedlé kaštany). Cesta vede z centra osady (od návsi severním směrem) do krajiny a bývá 

využívána k procházkám obyvatel a návštěvníků Šachova do přírody. Jeden majitel pozemků 

dotčených výsadbou vyjádřil souhlas s touto akcí, s druhým se bude jednat.  

Na výsadbu stromů lze využít grantové řízení Nadace ČEZ, příp. další dotační tituly, žadatelem by bylo 

město Borohrádek. V případě zmíněného grantu by bylo vhodné zapojit místní občany, aby si mohli 

vysadit svůj vlastní strom a byli tak zainteresováni i o jeho následnou péči.  

Jednáním v této věci je pověřen Radek Sus.  

 

IV. Nutnost vypracování způsobu ochrany paleontologického naleziště v jílníku pod 
Šachovem 

 

S panem Michalem Matějkou byl konzultován, dá se říci tristní, stav lokality paleontologického 

naleziště pod Šachovem. V současnosti lze zde zaznamenat aktivitu motocyklistů a jsou patrny i 

sondy z amatérského průzkumu. Jakékoli neuvážené činnosti mohou lokalitu nenávratně poškodit! 

Pan Matějka byl požádán, aby vypracoval článek, který by informoval nejen zastupitele o dění na této 

lokalitě, letos by zde měl probíhat výzkum američanů ve spolupráci s Národním muzeem. Je potřeba 

tuto lokalitu chránit, je potřeba jednat s Národním muzeem a Královéhradeckým krajem a najít 

společný postup, nejlépe vzhledem k jejímu významu prohlásit lokalitu za národní přírodní památku. 

Tím by se vyřešily mnohá úskalí, spojená s rekultivací lomu, která by v tomto ohledu byla nežádoucí. 

 

 

Dodatek M. Matějky: Lokalita je dnes známá, jak v povědomí každého geologa v ČR, tak je zapsaná 

v registru lokalit se vzácnými zkamenělinami v USA – Kansasu. Ve Spojených státech Amerických byla 

tato lokalita prezentovaná americkým paleontologem a profesorem na University of Wyoming v roce 

2004. Pan prof. Dr. Jeffrey Eaton, PhD., profesor vertebrátní paleontologie je světově uznávaným 

odborníkem na vyhynulé druhohorní savce. Po jeho návštěvě na lokalitě v Šachově v roce 2003 byla 

sjednaná spolupráce a navázány vědecké kontakty. Jako situovaný odborník doporučil, aby se tato 

lokalita zachovala. Dalším účastníkem vědecké spolupráce, který se podílí na výzkumu a je hlavním 

garantem výzkumu na lokalitě Šachov, je pan RNDr. Boris Ekrt z NM v Praze, se kterým spolupracuji 

již 15 let. 

 

Nadále s americkými odborníky spolupracujeme a chystáme se v budoucích letech na další průzkum 

této lokality, která je vzácnou připomínkou pradávné historie o vývoji geologických procesů na území 

východočeského kraje v době křídové cca 90 mil. let.  

            Michal Matějka 



 

Závěr, diskuze a další doporučení 

 

Jelikož se nedá předpokládat masový zájem o bytovou výstavbu z řad občanů v této lokalitě, 

odůvodněnou obavou z kontaminace území spojenou s předcházející výrobou, je jednou z možností 

využití některých hal v ŽPSV pro vybudování kryté tržnice podporující regionální zemědělce, 

producenty potravin a řemeslníky, tak jak se snaží virtuálně provozovat MAS Nad Orlicí. Podobná 

družstva fungují v Německu, každý člen vloží při vstupu do družstva určitou částku, a pak již platí jen 

roční nájem za využívanou plochu haly, kde nabízí své produkty a je jedno zda ji využívá celoročně 

nebo jen sezóně. Tato myšlenka by našla podporu i na krajské úrovni, či operačního programu rozvoje 

regionů. Některým živnostníkům by to mohlo vyřešit nemožnost platit si sám prodavačku nebo 

reklamní kampaň, zde by se mohli slučovat a o náklady se podělit v rámci družstva.  

 

Dalším námětem je možnost odkoupení vily u nádraží č.p. 235, která díky své strategické poloze 

nabízí možnost vybudování informačního centra, minimuzea, vzdělávacího centra, případně zázemí 

pro místní spolky, turistické nocležovny apod. Pokud by se jednou vybudoval poblíž dopravní terminál, 

jednalo by se jen o autobusy např. z bývalé traťové stanice, bylo by informační centrum vstupní 

bránou do města. Nově nabytý pozemek by se dal spojit se stávajícími městskými pozemky, kde by se 

vybudovala naučná zahrada s přirozeným mokřadem, vrbovištěm, bylinkovou zahrádkou a záhonky 

s málo známými polními plodinami, zeleninou a ovocem. Mám příslib z ČZU, že by se do tohoto 

projektu ochotně zapojili 

 

 

Dne 1. 2. 2015:       Ing. Petr Kliment 

        předseda komise 
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